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RADA MIEJSKA RYDZYNY 
 

Protokół Nr IX/2025 

 
z IX Sesja Rady, która odbyła się w dniu 25 marca 2025r.  

 
 
Obrady rozpoczęto 25 marca 2025r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 17:22 tego samego dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 14 radnych, na 15 stanowiących ustawowy skład Rady Miejskiej Rydzyny. 

Obecni radni to: 

1. Piotr Burda 
2. Artur Chmiel 
3. Grażyna Dembicka 
4. Karol Dembicki 
5. Grzegorz Kostka 
6. Radosław Kulus 
7. Jan Nawrotkiewicz 
8. Piotr Patek 
9. Marek Pietrzak 
10. Dawid Różyński 
11. Roman Skiba 
12. Leszek Skrobała 
13. Bonifacy Skrzypczak 
14. Tomasz Szulc 
15. Łukasz Wleklik 

Nieobecny: radny pan Dawid Różyński. 

Spóźnił się: radny pan Piotr Burda. 

 

 

1. Otwarcie obrad Sesji. 

Otwarcia obrad IX Sesji Rady Miejskiej dokonała Przewodniczący Rady pan Roman Skiba, który powitał 

wszystkich przybyłych na Sesję radnych Rady Miejskiej Rydzyny, Burmistrza Miasta i Gminy Rydzyna 

wraz ze swoimi współpracownikami, sołtysów Gminy Rydzyna, dyrektorów szkół i przedszkola, 

dyrektorów jednostek organizacyjnych gminy oraz wszystkich zaproszonych gości. 

 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Rydzyny pan Roman Skiba przedstawił proponowany porządek obrad.  

PROPONOWANY PORZĄDEK OBRAD: 

1. Otwarcie obrad Sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
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3. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie    
międzysesyjnym. 

4. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza związanych  
z  wykonaniem uchwał Rady. 

5. Informacja Dyrektora Zamku Królewskiego w Rydzynie o kierunkach i zamierzeniach 
inwestycyjnych oraz modernizacyjnych w 2025 roku, z uwzględnieniem obszarów współpracy 
z samorządem gminy. 

6. Informacja o realizacji zadań pomocy społecznej w 2024 roku. 
7. Informacja o realizacji Gminnego Programu Rozwiązywania Problemów Alkoholowych  

w 2024 roku oraz Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w roku 2024. 
8. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie: 

a) określenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Rydzyna na rok 2025” – druk nr 79, 

b) ustalenia zasad i trybu wykorzystania logo promocyjnego Gminy Rydzyna – druk nr 80, 
c) przyjęcia aktualizacji „Projektu założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię 

elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Rydzyna” – druk nr 81, 
d) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie do mienia Gminy Rydzyna z Zasobu Krajowego 

Ośrodka Wsparcia Rolnictwa nieruchomości gruntowej położonej w obrębie Jabłonna 
oznaczonej numerem ewidencyjnym 114 – druk nr 82, 

e) przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Rydzyna do roku 
2031 – druk nr 83, 

f) przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwoju Wsi Tarnowa Łąka – druk nr 84, 
g) zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2025 rok – druk nr 85, 
h) zmiany Uchwały Nr VI/50/2024 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 17 grudnia 2024r. w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2038 
– druk nr 86, 

i) pomocy dla Powiatu Leszczyńskiego – druk nr 87. 
9. Interpelacje i zapytania radnych. 
10. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 
11. Wolne wnioski i informacje. 
12. Zakończenie obrad Sesji. 

 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba zapytał, czy radni mają pytania do przedstawionego porządku 

obrad. Pytań nie było.  

W związku z powyższym Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przedstawiony porządek obrad. 

W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. Porządek zostały przyjęty jednogłośnie 13 głosami za. 

Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie porządku obrad.  

 

Wyniki głosowania 

TAK: 13, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

 

Wyniki imienne: 

TAK (13) 

Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 

Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 

Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

NIEOBECNI (2) 



3 
 

Piotr Burda, Dawid Różyński 

 

3. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych  

w okresie międzysesyjnym. 

Informację przedstawił Przewodniczący Rady Miejskiej Rydzyny pan Roman Skiba.  

Informacja w załączeniu protokołu. 

4. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, 

zwłaszcza związanych z wykonaniem uchwał Rady. 

Sprawozdanie przedstawił Burmistrz Miasta i Gminy Rydzyna pan Kornel Malcherek. 

Sprawozdanie w załączeniu protokołu. 

 

 

5. Informacja Dyrektora Zamku Królewskiego w Rydzynie o kierunkach  

i zamierzeniach inwestycyjnych oraz modernizacyjnych w 2025 roku,  

z uwzględnieniem obszarów współpracy z samorządem gminy. 
 
Informację przedstawił Dyrektor Zamku królewskiego w Rydzynie pan Zbigniew Szukalski, dodatkowo 
przedstawiając dokumentację zdjęciową wykonania sali Wielka Alkowa. 
 

6. Informacja o realizacji zadań pomocy społecznej w 2024 roku. 

 
Informację o realizacji zadań pomocy społecznej w 2024 roku przedstawiła Dyrektor Miejsko-
Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej pani Inga Kaminiarz. Informacja ta była również szeroko 
omawiana na posiedzeniu Komisji Oświaty Rady Miejskiej Rydzyny. 

 
Informacja stanowi załącznik do protokołu. 

 

7. Informacja o realizacji Gminnego Programu Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych w 2024 roku oraz Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii w roku 2024. 
 
Informację o realizacji Gminnego Programu Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w 2024 roku 
oraz Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w roku 2024 przedstawiła Dyrektor Miejsko-
Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej pani Inga Kaminiarz. Informacja ta była również szeroko 
omawiana na posiedzeniu Komisji Oświaty Rady Miejskiej Rydzyny. 

 
Informacja stanowi załącznik do protokołu. 

 

8. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie: 
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a) określenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt na terenie Gminy Rydzyna na rok 2025” – druk nr 79. 

 

Projekt uchwały przedstawił  Wiceburmistrz MiG pan Łukasz Bartkowiak. 
 
UZASADNIENIE PROJEKTU: 

Przyjęcie programu  opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt  
i zatwierdzenie go uchwałą rady jest ustawowym obowiązkiem wynikającym z ustawy o ochronie 
zwierząt. Celem Programu jest zapobieganie bezdomności zwierząt na terenie Gminy Rydzyna oraz 
opieka nad zwierzętami bezdomnymi. Celem Programu są także działania edukacyjne m.in. w zakresie 
odpowiedzialnej i właściwej opieki nad zwierzętami, ich humanitarnego traktowania, propagowania 
sterylizacji, kastracji w celu ograniczenia niekontrolowanego rozmnażania, czipowania oraz adopcji 
zwierząt bezdomnych. Program ma zastosowanie do wszystkich zwierząt domowych, w szczególności 
psów i kotów, w tym kotów wolno żyjących oraz zwierząt gospodarskich. Większość działań 
określonych w Programie dotyczy psów i kotów, ponieważ skala bezdomności tych zwierząt jest 
największa w Gminie Rydzyna. Rozwiązanie problemów tych zwierząt zostało oparte głównie na 
działalności międzygminnego schroniska w Henrykowie, którego Gmina Rydzyna jest udziałowcem oraz 
innych podmiotów z którymi Gmina Rydzyna zawarła stosowne umowy. Projekt niniejszej uchwały, 
zgodnie z art. 11a ust.7  ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o ochronie zwierząt został przesłany do 
zaopiniowania do Powiatowego Inspektora Weterynarii, Nadleśnictwa Karczma Borowa i Kół 
Łowieckich z obszaru Gminy Rydzyna. Projekt uchwały został przesłany także wszystkim 
zainteresowanym organizacjom społecznym działającym na terenie gminy Rydzyna, których celem 
statutowym jest ochrona zwierząt, w formie komunikatu. W ustawowym terminie, nie wpłynęły żadne 
uwagi do przedłożonego projektu programu. Nadleśnictwo Karczma Borowa w dniu 07.01. br. pismem 
znak ZG.7322.2.2025 oraz Powiatowy Lekarz Weterynarii pismem znak ChZ.60.1.2025 z dnia 15.01. br., 

wyrazili pozytywne opinie o przedstawionym projekcie programu. 
 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 79 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/78/2025. 

Głosowano w sprawie: 
określenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt 
na terenie Gminy Rydzyna na rok 2025” – druk nr 79.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 
 

b) ustalenia zasad i trybu wykorzystania logo promocyjnego Gminy Rydzyna – druk nr 80. 

 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Pan Łukasz Bartkowiak. 
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UZASADNIENIE PROJEKTU: 

Uchwałą Nr X/81/20215 z dnia 22 września 2015r. Rada Miejska Rydzyny przyjęła logo promocyjne 

Gminy Rydzyna. W proponowanej uchwale ustala się zasady i tryb wykorzystania logo promocyjnego, 

co pozytywnie wpłynie na ochronę dobrego imienia oraz wizerunku Gminy Rydzyna. Zakreślone 

uchwałą przepisy pozwolą na autoryzację użycia logo promocyjnego przez podmiot posiadający do 

niego prawa autorskie. Niniejsza uchwała stanowi akt prawa miejscowego i w związku z tym podlega 

publikacji w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 80 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/79/2025. 

Głosowano w sprawie: 
ustalenia zasad i trybu wykorzystania logo promocyjnego Gminy Rydzyna – druk nr 80.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 
 

c) przyjęcia aktualizacji „Projektu założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną 

i paliwa gazowe dla Gminy Rydzyna” – druk nr 81. 

 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Pan Łukasz Bartkowiak. 
 
UZASADNIENIE PROJEKTU: 

W ustawie Prawo energetyczne stwierdza się, że do zadań własnych gminy w zakresie zaopatrzenia  

w energię elektryczną, ciepło i paliwa gazowe na obszarze gminy, należy planowanie i organizacja 

zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe. W związku z powyższym w 2024r. zlecono 

wykonanie aktualizacji „Projektu założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa 

gazowe dla Gminy Rydzyna”. Projekt zgodnie z wymogami ustawy, był przedłożony samorządowi 

województwa wielkopolskiego do zaopiniowania. Pozytywne zaopiniowanie z zastrzeżeniem ujęcia  

w opracowaniu gazociągu wysokiego ciśnienia DN 500 relacji Żuchlów - Krobia, nastąpiło dnia 29 

stycznia 2025r. opinią znak DI.III.7231.1.2025. Wskazany w opinii gazociąg wysokiego ciśnienia został 

ujęty w opracowaniu. W okresie od 13.02.2025r. do 07.03.2025r. wyłożono sporządzony i zaopiniowany 

dokument do publicznego wglądu. Podczas wyłożenia do publicznego wglądu, zgodnie z art.19, ust.7 

ustawy – Prawo energetyczne,  nie wpłynęły żadne uwagi, zastrzeżenia i wnioski, w związku z czym 

art.19, ust.8  ww. ustawy dotyczący rozpatrywania uwag, zastrzeżeń i wniosków, nie miał zastosowania. 

Założenia nie są aktem prawa miejscowego, ale wymagają przyjęcia przez Radę Miejską Rydzyny 

w formie uchwały. 
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Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 81 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/80/2025. 

Głosowano w sprawie: 
przyjęcia aktualizacji „Projektu założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa 
gazowe dla Gminy Rydzyna” – druk nr 81,.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 
 

d) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie do mienia Gminy Rydzyna z Zasobu Krajowego 

Ośrodka Wsparcia Rolnictwa nieruchomości gruntowej położonej w obrębie Jabłonna 

oznaczonej numerem ewidencyjnym 114 – druk nr 82. 

 
Projekty uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Rydzyna Pan Łukasz Bartkowiak. 
 
UZASADNIENIE PROJEKTU: 

Nieruchomość położona w obrębie Jabłonna, oznaczona numerem ewidencyjnym 114 o powierzchni 
0,4216 ha, zapisana w księdze wieczystej nr PO1L/00073776/2 stanowi własność Skarbu Państwa  
i znajduje się w Zasobie Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa Oddział Terenowy w Poznaniu. 
Nieruchomość nabywana jest przez Gminę Rydzyna na cele kultury fizycznej i turystyki, w tym terenów 

rekreacyjnych i urządzeń sportowych. Przedmiotowy teren posiada wiele walorów przyrodniczych, 
które korzystnie wpływają na relaks i odpoczynek. Planuje się kompleksowe oczyszczenie  
i modernizację stawu, a także zagospodarowanie terenu wokół na cele rekreacyjne dla mieszkańców 
wsi i turystów. Zgodnie z wytycznymi Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa Oddział Terenowy  
w Poznaniu niezbędne jest podjęcie uchwały przez Radę Miasta i Gminy upoważniającą organ 
wykonawczy do nabycia przez Gminę Rydzyna nieruchomości. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 82 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/81/2025. 

Głosowano w sprawie: 
wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie do mienia Gminy Rydzyna z Zasobu Krajowego Ośrodka 
Wsparcia Rolnictwa nieruchomości gruntowej położonej w obrębie Jabłonna oznaczonej numerem 
ewidencyjnym 114 – druk nr 82,.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
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Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 

 

e) przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Rydzyna do roku 

2031 – druk nr 83. 

 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Rydzyna Pan Łukasz Bartkowiak. 
 

UZASADNIENIE PROJEKTU: 

Podjęta prze Radę Miejską Rydzyny Uchwała Nr VIII/77/2025 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 11 lutego 
2025r. w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji Gminy Rydzyna stanowi 
podstawę do opracowania dokumentu Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Rydzyna do roku 2031.  
Opracowany Gminny Program Rewitalizacji będzie dokumentem strategicznym w zakresie rewitalizacji 
Gminy Rydzyna. 

 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 83 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/82/2025. 

Głosowano w sprawie: 
przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Rydzyna do roku 2031 – druk 
nr 83. 
 

Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 
 

f) przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwoju Wsi Tarnowa Łąka – druk nr 84. 

 
Projekty uchwał przedstawił Wiceburmistrz MiG Rydzyna Pan Łukasz Bartkowiak. 
 
UZASADNIENIE PROJEKTU: 

Sołecka Strategia Rozwoju Wsi Tarnowa Łąka, wypracowana została przez członków Grup Odnowy Wsi 
- z udziałem moderatorów odnowy wsi - w ramach programu Urzędu Marszałkowskiego Województwa 
Wielkopolskiego "Wielkopolska Odnowa Wsi". Strategia została przyjęta w drodze uchwały przez 
zebranie wiejskie w dniu 14 marca 2025r. Strategie określają drogę do wyznaczonego celu, jakim jest 
poprawa warunków życia w sołectwie. Służą ich rozwojowi poprzez uporządkowanie działań 
podejmowanych przez różne grupy społeczności lokalnej. Sołeckie Strategie Rozwoju służyć mają 
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mobilizacji społeczności lokalnych i pobudzaniu aktywności do podejmowania wspólnych 
przedsięwzięć na rzecz poprawy warunków i jakości życia w swoich miejscowości. Z uwagi na możliwość 
rozwoju miejscowości Tarnowa Łąka oraz możliwość aplikowania przez Gminę Rydzyna o pomoc 
finansową w ramach różnych programów, w tym Programu Wielkopolska Odnowa Wsi na lata 2025-
2030 podjęcie uchwały należy uznać za zasadne. 

 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 84 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/83/2025. 

 

Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwoju Wsi Tarnowa Łąka – druk nr 84.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 

 

g) zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2025 rok – druk nr 85. 

 

Projekty uchwał przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 
 
UZASADNIENIE PROJEKTU: 

W projekcie niniejszej uchwały proponuje się zmiany po stronie dochodów i wydatków budżetowych. 
W zakresie dochodów budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zwiększenie dochodów  
o kwotę 684.692,44 zł zgodnie z załącznikiem Nr 1) m.in. z następujących tytułów: 

 zmniejszenie dochodów (700-70005-0770) w kwocie 750.000,00 zł do kwoty 500.000,00 zł  
z tytułu sprzedaży składników majątkowych;   

 zmiana klasyfikacji paragrafu dochodów (750-75095) w kwocie 583.979,27 zł zgodnie  
z wyjaśnieniami Ministra Finansów dotyczące stosowania prawidłowego paragrafu klasyfikacji 
budżetowej dla dochodów otrzymanych przez jst na realizację projektu „Cyberbezpieczny 
Samorząd”;   

 zmniejszenie dochodów (756-75616-0500) o kwotę 100.000,00 zł do kwoty 873.400,00 zł  
z tytułu wpływu z podatku od czynności cywilnoprawnych od osób fizycznych; 

 zmiana klasyfikacji rozdziałów dla dochodów z tytułu wpływów subwencji ogólnej, zgodnie  
z nowym rozporządzeniem Ministra Finansów z dnia 13.12.2024 r. zmieniającego 
rozporządzenie w sprawie szczegółowej klasyfikacji dochodów, wydatków, przychodów  
i rozchodów oraz środków pochodzących ze źródeł zagranicznych ( 75834, 75835);  

 zwiększenie (758-75835-2720) o kwotę 194.350,00 zł do kwoty 1.552.813,21 zł na uzupełnienie 
dochodów jst w związku z pokryciem skutków wzrostu o 5% średnich wynagrodzeń nauczycieli, 

 wprowadzenie dochodów majątkowych (758-75867) w kwocie 1.181.351,04 zł na podstawie 
zawartej umowy w ramach Programu rozwoju instytucji opieki nad dziećmi w wieku do lat 3 
Aktywny Maluch 2022-2029 na zadanie pn. „Budowa żłobka w Gminie Rydzyna” w tym kwota 
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960.448,00 zł jako środki z KPO w formie wsparcia bezzwrotnego oraz kwota 220.903,04 zł 
środki na finansowanie podatku VAT, jako uzupełnienie do środków KPO; 

 zwiększenie dochodów (852-85219-2030) o kwotę 157.964,40 zł do kwoty 177.617,40 zł  
z tytułu dotacji celowej na realizację rządowego programu „Dofinansowanie wynagrodzeń 
pracowników jednostek organizacyjnych pomocy społecznej w postaci dodatku 
motywacyjnego na lata 2024-2027”;   

 zwiększenie dochodów (855-85595-2100) o kwotę 1.027,00 zł do kwoty 4.011,00 zł z tytułu 
realizacji zadań związanych z pomocą obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na 
terytorium tego państwa w zakresie realizacji świadczeń rodzinnych.  

W zakresie wydatków budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zwiększenie wydatków  
o kwotę 4.305.338,02 zł zgodnie z załącznikiem Nr 2) m.in. z następujących tytułów: 

 zwiększenie wydatków (010-01008-2830) o kwotę 1.250,00 zł do kwoty 26.250,00 zł  
z tytułu dotacji dla Rejonowego Związku Spółek Wodnych w Lesznie; 

 zmniejszenie wydatków (010-01044-6050) o kwotę 400.000,00 zł do kwoty 1.000.000,00 zł na 
zadanie majątkowe pn.: „Budowa sieci kanalizacji sanitarnej w m. Dąbcze: Zadanie 2 – Budowa 
sieci kanalizacji sanitarnej w Dąbczu – ul. Orzechowa”; zgodnie z wykazem przedsięwzięć 
ujętych WPF; 

 zmniejszenie wydatków (010-01095-4270) o kwotę 1.250,00 zł do kwoty 238.750,00 zł na 
zakup usług remontowych; 

 zwiększenie wydatków (400-40002-6050) o kwotę 100.000,00 zł do kwoty 200.000,00 zł na 
zadanie majątkowe: „Przebudowa i modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbczu”; zgodnie 
z wykazem przedsięwzięć ujętych w WPF; 

 zwiększenie wydatków (600-60016-4270) o kwotę 178.589,69 zł do kwoty 512.423,69 zł na 
remont dróg gminnych (dotyczy remontu nawierzchni bitumicznych: ulica Okrężna w Rydzynie 
i droga gminna w Kaczkowie – w kierunku przejazdu kolejowego); 

 zwiększenie wydatków (600-60016-6050) o kwotę 150.000,00 zł do kwoty 750.000,00 zł na 
zadanie majątkowe pn.: „Przebudowa drogi gminnej ul. Wierzbowa w Dąbczu”; zgodnie  
z wykazem przedsięwzięć w WPF; 

 zwiększenie wydatków (600-60016-6050) o kwotę 500.000,00 zł do kwoty 900.000,00 zł na 
jednoroczne zadanie majątkowe pn.: „Przebudowa drogi K.Kurpińskiego, S.Moniuszki  
i F.Chopina w Rydzynie”; 

 zwiększenie wydatków (700-70007-6050) o kwotę 50.000,00 zł do kwoty 150.000,00 zł na 
zadanie majątkowe pn.: „Remont budynku komunalnego Dąbcze 39”; zgodnie z wykazem 
przedsięwzięć w WPF; 

 zwiększenie wydatków (750-75023-4440) o kwotę 9.340,93 zł do kwoty 83.063,70 zł w związku 
z obowiązującą nową stawką na odpis na ZFŚS w kwocie 2.723,40 zł; 

 wprowadzenie wydatków (750-75023-6060) w kwocie 16.900,00 zł na zadanie pn.: „Zakup 
kserokopiarki na potrzeby urzędu”; 

 wprowadzenie niewykorzystanych wydatków z roku 2024 (750-75095) w kwocie 270.966,57 zł 
na zadanie pn.: „Gmina Rydzyna cyberbezpiecznym samorządem”; 

 wprowadzenie wydatków (754-75405-6170) o kwotę 25.000,00 zł na dofinansowanie zadania  
inwestycyjnego: zakupu samochodu osobowego typu SUV w wersji oznakowanej  
z przeznaczeniem dla policjantów realizujących zadania na terenie powiatu leszczyńskiego. 
Doposażenie policjantów Komendy Miejskiej Policji w Lesznie, w pojazd typu SUV znacząco 
wpłynie na poprawę porządku i bezpieczeństwa publicznego; 

 zwiększenie wydatków (754-75412-6050) o kwotę 60.000,00 zł do kwoty 110.000,00 zł na 
jednoroczne zadanie majątkowe pn.: „Budowa remizy Ochotniczej Straży Pożarnej w Rydzynie 
(prace projektowe)”;  

 zwiększenie wydatków (758-75867-6057,6059) o kwotę 1.181.351,04 zł na zadanie: „Budowa 
żłobka w Gminie Rydzyna”,  zgodnie z wykazem przedsięwzięć ujętych WPF; 
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 zwiększenie wydatków (801-80101-4790) o kwotę 194.350,00 zł na wypłatę wynagrodzeń 
nauczycieli, 

 zwiększenie wydatków (801-80101-4270) o kwotę 50.000,00 zł do kwoty 200.000,00 zł  
w budżecie Szkoły Podstawowej w Kaczkowie na wykonanie zaleceń PSP w kotłowni szkoły 
(zakup i montaż drzwi przeciwpożarowych, wymiana okna w odpowiedniej klasie 
bezpieczeństwa, zabezpieczenie przepustów rur); 

 zwiększenie wydatków (801-80101,80103,80104,80150,80195) w budżetach szkół  
i przedszkola w związku ze zmianą podstawy naliczenia odpisu na ZFŚS oraz ze zmianami 
kadrowymi; 

 zwiększenie wydatków (801-80104-6050) o kwotę 500.000,00 zł do kwoty 900.000,00 zł   na 
zadanie  pn.: „Przebudowa i rozbudowa budynku przedszkola publicznego przy ul. Plac Jana 
Dąbrowskiego 1 a w Rydzynie”, zgodnie z wykazem przedsięwzięć ujętych WPF; 

 wprowadzenie niewykorzystanych środków z roku 2024 (801-80195-4860) w kwocie 110,93 zł 
w budżecie Szkoły Podstawowej w Dąbczu na zadanie oświatowe  dla obywateli Ukrainy  
w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa;  

 zwiększenie wydatków (851-85154 i 852-85232-2580) w kwocie 105.323,47 zł z tytułu 
przychodów jst z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu 
wynikającym z rozliczenia dochodów i wydatków w zakresie realizacji zadań określonych w 
programie profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych. W ramach tych wydatków 
wprowadza się zadanie majątkowe pn.: „Przebudowa ze zmianą sposobu użytkowania 
poddasza segment B wielodyscyplinarnej hali sportowej” w kwocie 50.000,00 zł;   

 zwiększenie wydatków (85219, 85228, 85504) w budżecie MGOPS w związku ze zmianą 
podstawy naliczenia odpisu na ZFŚS; 

 zwiększenie wydatków  (852-85219) o kwotę 157.964,40 zł na realizację rządowego programu 
„Dofinansowanie wynagrodzeń pracowników jednostek organizacyjnych pomocy społecznej  
w postaci dodatku motywacyjnego na lata 2024-2027”;   

 wprowadzenie wydatków (854-85403-6300) w kwocie 500.000,00 zł na dotacje celową na 
pomoc finansową dla Powiatu Leszczyńskiego na zadanie pn. „Rozwój infrastruktury 
edukacyjnej Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego w Rydzynie poprzez przebudowę 
obiektów kompleksu sportowego”; 

  zwiększenie wydatków (855-85595) o kwotę 1.027,00 zł do kwoty 4.011,00 zł na realizację 
świadczeń rodzinnych dla obywateli Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium 
tego państwa; 

 wprowadzenie zadania (900-90004-6050) w kwocie 50.000,00 zł pn.: „Zielona Rydzyna” 
zgodnie z wykazem przedsięwzięć ujętych WPF. Gmina dokonała zgłoszenia projektu w ramach 
instrumentu ZIT dla Programu Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027; 

 zwiększenie wydatków (900-90015-6050) o kwotę 150.000,00 zł do kwoty 1.170.147,00 zł  na 
budowę oświetlenia ulicznego w Gminie Rydzyna; 

 zwiększenie wydatków (900-90095-6050) o kwotę 150.000,00 zł do kwoty 400.000,00 zł na 
zadanie pn.: „Rozbudowa sieci wodociągowej i kanalizacji w Gminie Rydzyna – inwestycje 
realizowane przez Gminę – Poprawa warunków dostępności do sieci infrastruktury technicznej 
i poprawa jakości świadczenia usług komunalnych”, zgodnie z wykazem przedsięwzięć ujętych 
WPF; 

 wprowadzenie wydatków (921-92109-6050) w kwocie 50.000,00 zł na kontynuację zadania pn.: 
„Przebudowa świetlicy wiejskiej w m. Pomykowo” . Zakres tegoroczny obejmować będzie 
montaż stolarki okiennej,  zgodnie z wykazem przedsięwzięć ujętych WPF; 

 zmniejszenie wydatków (926-92601-6050) o kwotę 150.000,00 zł do 50.000,00 zł na zdanie pn.: 
„Budowa kompleksu sportowego „Orlik” w m. Kłoda”, zgodnie z wykazem przedsięwzięć 
ujętych WPF; 

 wprowadzenie wydatków (926-92605-6050) w kwocie 200.000,00 zł na zadanie pn.: 
„Rozbudowa gminnych placów zabaw”. 
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Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 85 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/84/2025. 

Głosowano w sprawie: 
zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2025 rok – druk nr 85.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 
 

h) zmiany Uchwały Nr VI/50/2024 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 17 grudnia 2024r. w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2038 

– druk nr 86. 

 
Projekty uchwały przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 
 
UZASADNIENIE PROJEKTU: 

Planuje się wprowadzenie zmian w wykazie przedsięwzięć stanowiącego załącznik do uchwały Nr 
VI/50/2024 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 17 grudnia 2024 r. w sprawie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2025-2038 ze zm. polegające na: 

 zwiększenie nakładów o kwotę 270 tys. złotych do kwoty 906 tys.  złotych w 2025 roku na 
przedsięwzięcie (1.1.1.1 i 1.1.2.1.) „Gmina Rydzyna cyberbezpiecznym samorządem”, 

 zwiększenie nakładów o kwotę 150 tys. złotych do kwoty 400 tys. złotych w 2025 roku na 
przedsięwzięcie (1.3.2.1.) „Rozbudowa sieci wodociągowej i kanalizacyjnej w Gminie Rydzyna – 
inwestycje realizowane przez Gminę”, 

 zwiększeniu nakładów o kwotę 1,0 mln złotych w 2026 roku na przedsięwzięcie (1.3.2.3.) „Budowa 
kompleksu sportowego w Dąbczu dz. nr 380/7)”, 

 zwiększenie nakładów o kwotę 150 tys. złotych do kwoty 2,550 mln złotych w 2025 roku na 
przedsięwzięcie (1.3.2.7) „Przebudowa drogi gminnej ul. Wierzbowa w Dąbczu”, 

 zwiększenie nakładów o kwotę 100 tys. złotych do kwoty 2,728 mln złotych w 2025 roku na 
przedsięwzięcie (1.3.2.8) „Przebudowa i modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbczu”, 

 zwiększenie nakładów o kwotę 50 tys. złotych do kwoty 895 tys.  złotych w 2025 roku na 
przedsięwzięcie (1.3.2.9) „Remont budynku komunalnego Dąbcze 39”, 

 zwiększeniu nakładów o kwotę 500 tys. złotych zł z kwoty 3,4 mln złotych w 2025 roku zł na 
przedsięwzięcie (1.3.2.10.) „Przebudowa i rozbudowa budynku przedszkola publicznego przy ul. 
Plac Jana Dąbrowskiego 1 a w Rydzynie”, 

 zmniejszenie nakładów o kwotę 400 tys. złotych do kwoty 1 mln złotych na przedsięwzięcie 
(1.3.2.11.) pn.: „Budowa sieci kanalizacji sanitarnej w m. Dąbcze. Zadanie Nr 2 - Budowa sieci 
kanalizacji sanitarnej ul. Orzechowa w Dąbczu”, 

 zwiększeniu nakładów o kwotę 1,6 mln złotych do wysokości 1,7 mln złotych w 2026 roku na 
przedsięwzięcie (1.3.2.12.) „Budowa kompleksy Orlik w m. Kłoda”, 
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 zwiększeniu nakładów o kwotę 2,3 mln złotych do wysokości 2,4 mln złotych w latach 2025-2026 
na przedsięwzięcie (1.3.2.15.) „Budowa żłobka w Gminie Rydzyna”, 

 zwiększenie nakładów o kwotę 250 tys. złotych w latach 2025-2026 na przedsięwzięcie (1.3.2.17) 
„Przebudowa świetlicy wiejskiej w Pomykowie”, 

 zwiększenie nakładów o kwotę 250 tys. złotych w latach 2025-2026 na przedsięwzięcie (1.3.2.18) 
„Zielona Rydzyna” jest to wkład własny do projektów UE w ramach ZIT. 

Zgodnie z art. 231 ust.1 ustawy o finansach publicznych zmiana kwot wydatków na realizację 
przedsięwzięć oraz limit zobowiązań może nastąpić w wyniku podjęcia uchwały organu stanowiącego 
jednostki samorządu terytorialnego, zmieniającej zakres wykonywania lub wstrzymującej 
wykonywanie przedsięwzięcia. Zmianie ulega wynik budżetu, powstaje deficyt budżetu w kwocie 
1.878.855,30 złotych. Celem zrównoważenia budżetu zwiększają się przychody budżetu w kwocie 
3.620.645,58 złotych. 

 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 86 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/85/2025. 

Głosowano w sprawie: 
zmiany Uchwały Nr VI/50/2024 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 17 grudnia 2024r. w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2038 – druk nr 
86.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 
 

i) pomocy dla Powiatu Leszczyńskiego – druk nr 87. 

 
Projekty uchwały przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 

 
UZASADNIENIE PROJEKTU: 

Gmina Rydzyna planuje przeznaczyć na pomoc finansową dla Powiatu Leszczyńskiego kwotę 500 tys. 
złotych z przeznaczeniem na realizację następującego zadania: "Rozwój infrastruktury edukacyjnej 
Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego w Rydzynie poprzez przebudowę obiektów kompleksu 
sportowego”. Całkowity koszt zadania szacuje się na 4,2 mln złotych. W 2023 roku powiat leszczyński 
otrzymał ponad 2 100 000 złotych dofinansowania z Programu rozwoju lokalnej infrastruktury 
sportowej Sportowa Polska na ww. zadanie. Zadanie pierwotnie planowane było do realizacji w 2024 r. 
ale termin zakończenia inwestycji został przez zamawiającego wydłużony do końca maja br. Umowa  
o pomocy finansowej udzielonej w ub.r. na to zadanie została rozwiązana i kwota pomocy została 
zwrócona na konto Gminy. W związku z powyższym zwracam się do Wysokiej Rady o ponowne 
udzielenie pomocy finansowej na to zadanie.  
 



13 
 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przedstawił opinie komisji problemowych do druku nr 87 
(opinie pozytywne). Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za  

i przyjmie numer IX/86/2025. 

Głosowano w sprawie: 

pomocy dla Powiatu Leszczyńskiego – druk nr 87.  

 

Wyniki głosowania 

TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

TAK (14) 

Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 

Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 

Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

NIEOBECNI (1) 

Dawid Różyński 

9. Interpelacje i zapytania radnych. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że na jego ręce wpłynęła interpelacja radnego 
Piotra Patka. Przewodniczący Rady poprosił Wiceprzewodniczącego Rady pana Leszka Skrobałę  
o odczytanie złożonej interpelacji. 

10. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 

Burmistrz MiG Rydzyna pan Kornel Malcherek poinformował, że odpowiedzi na złożone interpelacje 
zostały udzielone na piśmie. 

11.  Wolne wnioski i informacje. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Szanowni Państwo, tak wyjątkowo, najpierw tutaj zgłosił się Pan Prezes Towarzystwa Pamięci 

Powstania Wielkopolskiego, więc udzielę głosu. Dobrze. Bardzo proszę Panie Prezesie o zabranie głosu 

i później proszę o zgłaszanie się do dyskusji.  

PREZES TOWARZYSTWA PAMIĘCI POWSTANIA WIELKOPOLSKIEGO HIERONIM CUGIER: 

Panie Burmistrzu, Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, Szanowni Sołtysi, Szanowni Goście, Szanowni 

Mieszkańcy miasta i gminy Rydzyna. Dzisiejsze moje wystąpienie to po prostu prośba Towarzystwa 

Pamięci Powstania Wielkopolskiego. Chcę się zwrócić do Pana Burmistrza i do Pana Przewodniczącego 

o taką pomoc. Szanowny Panie Burmistrzu miasta i gminy Rydzyna, Kornel Marchelek. Od kilku lat działa 

w Rydzynie Towarzystwo Pamięci Powstania Wielkopolskiego 1918-1919. Głównym naszym celem, 

zgodnie ze statutem Towarzystwa, jest krzewienie wiedzy i kultywowanie pamięci o Powstaniu 

Wielkopolskim i jego uczestnikach, przede wszystkim tych związanych z naszą gminą. Do tej pory 

zorganizowaliśmy między innymi wystawę we współpracy ze Szkołą Podstawową w Rydzynie 

poświęconą Powstańcom Wielkopolskim, spoczywającym na cmentarzach w gminie Rydzyna, a także 

pozyskaliśmy grant i zadbaliśmy o zamieszczenie na powstańczych mogiłach pięknych granitowych 

tabliczek upamiętniających uczestników powstania. Zorganizowaliśmy Wieczornicę, poświęconą 

Powstańcom, a w rocznicę wybuchu Powstania Wielkopolskiego zachęcamy do wywieszenia flag 

powstańczych. Przedstawiciele naszego koła, uczestniczą w uroczystościach patriotycznych, przede 

wszystkim oczywiście w obchodach Narodowego Dnia Zwycięskiego Powstania Wielkopolskiego. 
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Obecnie czynimy starania o pozyskanie sztandaru, aby tym godniej dawać świadectwo pamięci  

o uczestnikach bohaterskiego i zwycięskiego czynu Wielkopolan. Będziemy niezmiernie zobowiązani, 

jeśli zechcą Państwo udzielić nam finansowego wsparcia na ten cel. Wszystkim darczyńcom 

podziękujemy oficjalnie podczas uroczystości nadania sztandaru, a najbardziej szczodrych 

pragnęlibyśmy, jeśli wyrażą na to zgodę, uhonorować, zamieszczając dane fundatora na drzewcu 

sztandaru. Z góry wyrażamy naszą wdzięczność za okazaną życzliwość. Z poważaniem, Cugeir Hieronim, 

Prezes Towarzystwa. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Panie Hirku mam pytanie, czy jeżeli ktoś by chciał, bo oczywiście nikogo nie można zmusić, dobrowolne 

wpłaty jak najbardziej, tylko czy jakieś konto ma stowarzyszenie, żeby taką informację podać, bo wtedy 

każdy indywidualnie do tego tematu podejdzie, dobrze? 

PREZES TOWARZYSTWA PAMIĘCI POWSTANIA WIELKOPOLSKIEGO HIERONIM CUGIER: 

Tak jest, mamy konto w naszym Banku Spółdzielczym w Rydzynie, jest to numer, nie będę czytał długi, 

dopiskiem tylko sztandar dopisać. No to tyle. Bardzo proszę o przeanalizowanie mojej wypowiedzi. 

Radni proszę jakoś wspólnie, zgodnie ustalić jakąś wartość, a my naprawdę będziemy wdzięczni za 

okazaną pomoc. Dziękuję bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo Panie Prezesie. Dobrze Szanowni Państwo przechodzimy teraz do zgłaszania się, zanim 

się tutaj Państwo zgłosicie do dyskusji. Szanowni Państwo, otrzymałem przed Sesją pismo wraz  

z wnioskiem formalnym od radnego Pana Tomasza Szulca. Szanowni Państwo, ja go odczytam, żebyście 

Państwo dokładnie sobie przeanalizowali to pismo, a ja za chwilę się do tego oczywiście odniosę, bo tak 

Pan Radny mnie prosił. Szanowni Państwo, do Przewodniczącego Rady Miejskiej Rydzyny, Pan Roman 

Skiba, dotyczy wniosków formalnych niepoddanych pod głosowanie podczas obrad Rady Miejskiej 

Rydzyny. Szanowni Panie Przewodniczący, w związku z przebiegiem ostatniego posiedzenia Rady 

Miejskiej Rydzyny, pragnę zwrócić uwagę na fakt, i zgłoszony wniosek formalny nie został poddany pod 

głosowanie. Zgodnie ze statutem gminy Rydzyna, każdy wniosek formalny zgłoszony w toku obrad 

powinien zostać bezzwłocznie rozpatrzony, w tym również poprzez przeprowadzenie głosowania. 

Zaniechanie tej procedury budzi uzasadnione wątpliwości co do prawidłowości prowadzenia 

posiedzenia oraz może mieć wpływ na ocenę transparentności, demokratyczności procesu 

podejmowania decyzji przez Radę. W związku z powyższym uprzejmie proszę o wyjaśnienie zaistniałej 

sytuacji, o wskazanie czy i w jaki sposób planowane jest głosowanie nad wnioskiem. Zaraz się do tego 

ustosunkuję. I teraz przeczytam wniosek formalny. Szanowni Państwo mam oczywiście statut, więc tutaj 

Pan Radny również podstawę, czyli §41 wskazuje statutu gminy Rydzyna i zgłasza wniosek formalny  

w sprawie. I proszę słuchać, dobrze, bo to jest bardzo istotne. Ustalenia formę organizacji szkolenia dla 

radnych i sołtysów, a także jednoznacznego określenia obowiązkowego charakteru uczestnictwa w tym 

szkoleniu. Wnoszę o decyzję, czy szkolenie dla radnych i sołtysów powinno się odbyć w formie 

wyjazdowej, czy też na miejscu w Rydzynie. Dodatkowe wnioskuje aby uczestnictwo w szkoleniu zostało 

uznane za obowiązkowe z uwagi na jego znaczenie dla prawidłowego pełnienia funkcji przez radnych  

i sołtysów. Uzasadnienie szkolenia stanowi istotny element podnoszenia kompetencji oraz pełniących 

funkcje publiczne w naszej gminie. Wybór formy organizacji powinien zostać wspólnie rozstrzygnięty 

przez radę uwzględniając zarówno efektywność szkolenia jak i racjonalność wydatkowania środków 

publicznych. Jasne określenie obowiązkowego charakteru uczestnictwa pozwoli uniknąć niejasności  

i zapewni pełną frekwencję. Proszę o podanie wniosku pod głosowanie zgodnie z obowiązkowym 

trybem. Dobrze, najpierw ustosunkuję się do tego pisma. Panie Tomaszu, Pan zgłasza wniosek formalny 

na podstawie §41. Czy ma Pan ten paragraf przed sobą? Ja Panu odczytam go dobrze, bo to jest bardzo 

istotne, dlatego że dokładnie jest określona informacja, co może być wnioskiem formalnym. Czyli po 

pierwsze, Przewodniczący Rady udziela głosu poza kolejnością w sprawie wniosków natury formalnej, 

w szczególności dotyczących stwierdzenia kworum. Myślę, że to nie dotyczy, prawda, stwierdzenia 
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kworum, zmiany porządku obrad, również to nie jest wniosek formalny o zmianę porządku obrad, 

ograniczenie czasu wystąpienia dyskutantów, również to nie jest ten wniosek, zamknięcie listy mówców 

i lub kandydatów, również nie. I tu ten punkt piąty, to jest bardzo istotne, za chwileczkę powiem, 

zakończenie dyskusji, podjęcie uchwały. Taki wniosek formalny może być i on na poprzedniej sesji był 

procedowany. To jest jedno. Zarządzania przerwy, też to nie jest ten wniosek. Odsyłanie projektu 

uchwały do komisji, również nie. Przeliczenia głosów, przestrzegania regułami i obrad. Panie Radny, czy 

może Pan mi określić na jakiej podstawie Pan składa taki wniosek formalny? Proszę o informację, bo to 

jest dla mnie bardzo istotne i to co chciałbym też zaznaczyć, ja nigdy od 10 lat jestem przewodniczącym, 

nigdy tak naprawdę nie podważałem kompetencji innych radnych. Pan w tej chwili to zrobił. A ja chcę 

powiedzieć, że zawsze przed każdym, przed każdym głosowaniem, każdą wypowiedzią konsultuję 

sprawy z Radcą Prawnym. Proszę Pana, ja chcę powiedzieć, że nie jestem prawnikiem i chciałbym 

powiedzieć, że Pan Radca Prawny, którego bardzo szanuję, wydaje mi się, że ma większą wiedzę niż ja. 

A wydaje mi się, że jak Pan poddaje pod ten paragraf, to niech Pan mi powie dokładnie skąd Panu się 

to wzięło, że akurat ten. Bardzo proszę o informację. 

RADNY TOMASZ SZULC: 

Dziękuję Panie Przewodniczący.  Ja tylko dopowiem tyle, że na poprzedniej sesji ten wniosek formalny 

był przyjęty. Nie miałem wtedy wiedzy na jakiej zasadzie statutowej, też nie jestem prawnikiem i 

wszystkich informacji nie wiem, aczkolwiek jeżeli Pan Przewodniczący przyjął ten wniosek, po czym była 

zarządzona przerwa i po przerwie był kolejny wniosek, a ten był niepodjęty i Pan się wtedy nie określił 

od razu, że takiego wniosku nie możemy przyjąć. Pan go przyjął.  

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Był później wniosek formalny przez Pana Radnego Karola Dembickiego o zakończenie dyskusji i ten 

wniosek daleko idący został przegłosowany, tylko tyle. 

RADNY TOMASZ SZULC: 

To Panie Przewodniczący, trzeba w takim układzie, jeżeli składa radny taki wniosek, od razu mówić, że 

ten wniosek nie ma podstawy do przyjęcia i do widzenia. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Panie Radny, ale ja Panu powtarzam, ja też dopiero się uczę i dlatego rozmawiałem z Panem Radcą 

Prawnym, jest §41, który Pan tutaj tak naprawdę podstawia, tak, więc dlatego chcę wiedzieć skąd Panu 

się to wzięło, bo nie wiem, no co chodzi. 

RADNY TOMASZ SZULC: 

Pan mówi, że od 10 lat jest Pan przewodniczącym i Pan się jeszcze uczy. Dziękuję. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Są mądrzejsi ode mnie, którzy mówią, że w samolocie się uczą i w samochodzie. Panie Tomaszu, więc 

myślę, że tutaj naprawdę te wycieczki personalne bardzo bym prosił, żeby Pan sobie zostawił dla siebie. 

Czy Pan Radca chciałby jeszcze dodać do tego? Bardzo proszę. 

RADCA PRAWNY KRZYSZTOF PIETRZAK: 

Co ja mogę tutaj do tego proszę Państwa dodać, tak naprawdę tutaj Pan Przewodniczący właściwie 

wyczerpał kwesAe związane z materią statutową. Ja mam tylko taką prośbę, bo to pewnie nie dotyczy 

wszystkich radnych, ale przynajmniej niektórzy z Państwa mogliby sobie wziąć do serca i bardziej 

skrupulatnie zastanawiać się nad tym, co tak naprawdę zgłaszają na forum tej sesji, bo to nie jest 

zebranie jakieś przypadkowe, to nie jest jakiś tutaj teatrzyk. Jesteśmy tak naprawdę na obradach Sesji. 

Oglądają to mieszkańcy, oglądają to ludzie, którzy tak naprawdę być może nie mieszkają na terenie tej 

gminy i wyrabiają sobie zdanie. I naprawdę nie jest jakimś wielkim problemem doczytanie, co to jest 
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wniosek formalny. A uwagi jakieś personalne, to też jest tylko... Bardzo słabo to wygląda, tak naprawdę, 

nie? Tak, że uważam, że powinniście Państwo tak naprawdę tutaj bardziej powściągliwie wypowiadać 

się w niektórych kwesAach i bardziej zastanawiać się nad tym, co się zgłasza, co się pisze i z czym się 

zwracamy, tak naprawdę, bo mamy z tym duży problem. W Biurze Rady tak naprawdę właściwie połowę 

czasu poświęcamy na odpisywanie na różnego rodzaju wnioski, pisma i mogę tylko powiedzieć, że wiele 

z tych pism nie wnosi nic, tak, do spraw. Tak, że ten wniosek absolutnie nie jest wnioskiem formalnym. 

To jest w ogóle szkoda czasu, żeby na to poświęcać. Tak naprawdę tutaj trzeba wszystkich radnych  

i zajmować całe audytorium. I toczyła się zwykła dyskusja na ten temat na ostatniej sesji i trochę to 

rzeczywiście to się zaczynało wymykać spod kontroli. Dobrze, że taki wniosek o zamknięcie obrad 

wówczas padł. To nie chodzi o to, żeby się kompromitować tak naprawdę na forum publicznym, bo do 

tego to zmierzało, tak? Tak, że naprawdę apeluję do Państwa jako prawnik, który czuwa nad obradami, 

żeby tak naprawdę powściągliwie, rozsądnie i w sposób wyważony, odpowiedzialny się wypowiadać  

i to naprawdę nie jest licytacja, kto więcej powie, kto więcej razy zabierze głos i tutaj jakiś fesAwal 

popularności, tak? Także, z mojej strony tyle. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Udzielam głosu, Pan Tomasz Szulc. Proszę bardzo.  

RADNY TOMASZ SZULC: 

Dziękuję Panie mecenasie, że Pan to ważne słowo Pan powiedział i to wystarczyło na poprzedniej sesji 

to powiedzieć. Ten wniosek nie jest wnioskiem formalnym. Dziękuję. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś zgłoszenia do dyskusji? Bardzo proszę. Już jest wniosek. Bardzo 

proszę, Pan Radny Piotr Burda. Proszę bardzo. Panie Tomaszu, pan jeszcze też, bo widzę, że. No to 

dobrze, to najpierw Pan Radny Piotr Burda, a później pan. Bardzo proszę, udzielam głosu. 

RADNY PIOTR BURDA: 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, ja do Pana chciałem zwrócić, tak jak Pan powiedział wcześniej, 

że odpowiedział Pan na interpelację na piśmie. Otrzymałem na moje interpelacje trzy odpowiedzi, na 

moje trzy interpelacje i nie będę pisał następnych, bo po co to robić i to dublować. Proszę o szczegółowe 

przeczytanie tej mojej interpelacji i szczegółową odpowiedź. Jeśli chodzi o kwesAę pierwszą, interpelację 

o stanowiska i jakie zatrudnienia i jakie stanowiska zatrudniają w Urzędzie Gminy. Prosiłem na piśmie  

i dziękuję za podanie mi strony internetowej BIP-u do wszystkiego, ale ja bym to prosił w formie 

papierowej. Wiem, że w takim samym formie zwrócił się radny też tutaj, też była to nie byłoby problemu 

dla Państwa, to proszę o to w formie papierowej. Teraz przechodzimy do drugiej interpelacji w sprawie 

Szkoły Podstawowej w Dąbczu i też prosiłem w szczególności o podanie w jaki sposób realizuje się 

program wychowania fizycznego w zakresie w szczególności lekkoatletyki. Dostałem też dzisiaj pismo 

tutaj, które napisał, odpowiedział Panu Pan Dyrektor szkoły. Bardzo się cieszę, bo tutaj zauważyłem, że 

odpowiada, że ćwiczenia sportowe tutaj się odbywają na sali gimnastycznej oraz na boisku szkolnym  

w terenie. To jeszcze bym tu też prosił o odpowiedź szczegółową, gdzie to boisko jest szkolne w Dąbczu 

i w jakim terenie. I przychodząc do trzeciej interpelacji. Zwróciłem się w kwesAi zatrudnienia pracownika 

na stanowisko promocji i tam jednym z tych punktów było też coś takiego jak zwrócenie się i jaki zakres 

obowiązków i jaki w okresie, który został zatrudniony, czy to podejrzewam to było od maja do dnia 

dzisiejszego, jakie działania podjęła ta osoba i jakie osiągnięcia. I tutaj w tym odpowiedzi Pana 

Burmistrza jest też niezgodność, można powiedzieć, że podana nieprawda, bo odpowiedział Pan, że 

osoba, która zatrudniona na to stanowisko osiągnęła największą punktację, to ja Panu tutaj przytoczę, 

że największa punktacja była 15 punktów, a osoba, która to wygrała na stanowisko jest 11 punktów. 

Tak, że ja proszę na piśmie szczegółowo ze zrozumieniem tę interpelację i jeszcze raz o odpowiedź, bo 

nie mam zamiaru tego, że tak powiem ponownie pisać i znowu czekać, żeby czas przedłużać i żeby to 

tak długo trwało. Dziękuję bardzo. 
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PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Udzielam głosu w tej chwili Pan Radny Tomasz Szulc. Proszę bardzo. 

RADNY TOMASZ SZULC: 

Dziękuję Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo, ja mam tutaj tak w sumie dwa tematy. Pierwszy do 

Pana Burmistrza odnośnie Kłody, obiektu, który był zakupiony, stodoła przy obiekcie CIS. Ta stodoła stoi 

w granicy ten szczyt, tam Panie Burmistrzu naprawdę cegły lecą, obok bawią się dzieci. Wiem, że  

w czwartek jedziemy razem na przegląd tych dróg. Czy będzie możliwe żebyśmy podjechali i zobaczyli 

tą stodołę, ocenili jak to zabezpieczyć, bo naprawdę robi się tam niebezpiecznie. To jest pierwszy temat. 

Drugi temat dotyczy brania udziału radnych w Radach Budowy. Bo twierdzę, że my jako radni, jako 

mieszkańcy, jeżeli na naszym terenie, zwłaszcza na naszym terenie jest inwestycja poczynana, to wręcz 

nas obywatelski obowiązek jako radnych jest brania czynnego udziału, czy to w nadzorze, czy brania  

w Radach Budowy czynnego udziału też, żeby na bieżąco, czy to wyeliminować jakieś błędy, czy wskazać 

jaki kierunek, czy nawet przekazywać informacje co, gdzie się znajduje i tak z mojej strony czyniłem do 

czasu aż ze względu na moją osobę się okazało, Rady Budowy były przerwane. Moim zdaniem my jako 

gmina, jako mieszkańcy raz, że z naszych podatków robimy inwestycje i ta inwestycja powinna być 

dopilnowana, żeby rzetelność wykonania była jak najwyższa, bo to procentuje tym, że jeżeli będzie 

rzetelność wykonania, będzie ta praca dopilnowana, będzie to na dłużej nam służyło wszystkim, a dwa, 

że zatrudniamy inspektorów nadzoru, kierowników budowy, którzy nie chcą się z radnym spotykać, 

którzy nie chcą słuchać uwag radnego. I to mnie najbardziej boli, że byłem radnym powiatowym  

i brałem udział w takich radach budowy, mimo że gdzieś tam wykonawstwo, może też jakieś błędy były, 

aczkolwiek w powiecie nie było problemu, żebym był na tych radach budowy, gdzieś ten głos był 

słuchany. No tutaj tego zabrakło, tej empaAi i wnioskuję o, nie wiem czy to normalnie złożyć wniosek, 

ale będę to na piśmie też składał, żeby radni mieli możliwość brać czynnego udziału nad inwestycjami, 

czy to jest droga, czy to jest boisko, nieważne. Na to jesteśmy wybrani przez mieszkańców, żebyśmy tak 

po pierwsze ich reprezentowali, a po drugie, żeby pilnowaliśmy jako radni naszego wspólnego interesu, 

żeby nasz wspólny obiekt czy droga była jak najlepiej wykonana i w tym celu poświęcają swój wolny 

czas, żeby to w tym kierunku to szło. Tak, że jeszcze jedno, czy my w Urzędzie mamy osobę  

z uprawnieniami drogowymi Panie Burmistrzu? 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

To za chwileczkę będzie Pan na pewno się ustosunkowywał, więc. Dobrze, dziękuję bardzo. Udzielam 

głosu Pan Radny Bonifacy Skrzypczak. Proszę bardzo. 

RADNY BONIFACY SKRZYPCZAK: 

Panie Burmistrzu, tak w kwesAi trochę formalnej, ostatnio tam zatrzymałem się nad placem, byłym 

placem, który był na Zamkowej, jest w trakcie rewitalizacji i zastanawiam się nad tym, tam są drzewa  

i tam są suche gałęzie, czy nie należałoby rozważyć takiej sytuacji, żeby je obciąć póki jeszcze okres 

wegetacyjny się nie rozpoczął. A już z tego, co tam zauważyłem, są już pewne wygraniczenia, czy 

wyznaczenie postawienia nowych urządzeń, więc chyba obcięcie tych suchych gałęzi, usunięcie, będzie 

chyba zasadne, żeby wykonać teraz, gdzie jeszcze, mówię, ten okres się nie rozpoczął, niż zrobić to 

później, jak plac będzie w trakcie przebudowy, rewitalizacji. Dziękuję. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję serdecznie i zgłoszenie również Pan Piotr Patek. Panie Radny, bardzo proszę udzielam głosu. 

RADNY PIOTR PATEK: 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Państwo, ja myślę, że krótko, tak jak zawsze, trochę 

na temat interpelacji, ale jeszcze będę miał dwa takie komentarze do innych spraw. Chciałbym zacząć 

od interpelacji związanej z stanem nawierzchni na ulicy Stanisława Leszczyńskiego. Otrzymałem 

odpowiedź konkretną, że zostanie ten odcinek naprawiony, gdy poprawią się warunki pogodowe, bo 
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wiadomo teraz w nocy minusowe temperatury, rano też czekamy na słońce i będzie to naprawione. 

Chodzi przede wszystkim o bezpieczeństwo naszych mieszkańców i nie tylko. Druga interpelacja była 

związana z wyznaczeniem dodatkowego przejścia na ulicy Rydzyńskiej. Ja dostałem odpowiedź na 

temat przejścia na ulicy, nie przepraszam nie Beniowskiego, tylko Wyspiańskiego. Ja wiem, że tam już 

te sprawy są daleko posunięte, dogadane wszystko jest, praktycznie została tylko do wymalowania 

zebra, bo wszystkie sprawy związane z przygotowaniem do wyznaczenia tego przejścia jest wszystko 

zrobione. Cieszy mnie to, bo to zabiegali mieszkańcy, ja również w tej sprawie interpelowałem, ale 

jeszcze chciałbym, żeby było wzięte pod uwagę te następne przejście na ulicy Rydzyńskiej. Jadąc  

w kierunku Dąbcza po prawej stronie praktycznie cała strona już jest zabudowana i w tych miejscach 

nie ma przejścia dla pieszych. Tu chodzi przede wszystkim o dzieci wracających ze szkoły, bo gdy idą 

stroną lewą ścieżką pieszo-rowerową, to przejście do swojego domu jest utrudnione. Nie ma przejścia 

po prostu dla pieszych i ja uważam, że powinno być przejście. Rozmawiałem o tym z zastępcą kierownika 

dróg powiatowych. No myślę, że to jest do osiągnięcia tu wspólnie z Panem Radnym Powiatowym. Panie 

Wojtku, bo tak Pan Kierownik też przekazał, że tu Pana mam pobudzić trochę do tych działań. No i myślę, 

że razem doprowadzimy do tego, że powstanie to następne przejście. Na pewno poprawi to 

bezpieczeństwo. Przede wszystkim chodzi tu o tych mieszkańców, ale o dzieci wracające ze szkoły. 

Następna interpelacja związana, to znaczy ja już tu krótko, parkomaty, oczywiście to samo, ale ja tylko 

dwa słowa, nie chcę już, tu już wszystko tu zostało powiedziane na ten temat, ale ja tylko proszę sobie 

spojrzeć, jak wygląda Rynek, jak kierowcy parkują, zastawianie, utrudnianie sobie wyjazdu, przejazdu. 

Już więcej nie mówię, bo już mówię tyle, to już było powiedziane na ten temat. Bezpieczeństwo 

najważniejsze. No ale nie chcemy, ale ja już powiedziałam, że będę interpelował w tej sprawie. Myślę, 

że gdzieś tam trochę pomyślimy i zostanie to zrobione. Następna sprawa, ruch okrężny na Rynku. Też 

dostałem tą samą odpowiedź, że nie zamierzamy wprowadzić ruchu okrężnego w koło Trójcy, ale ja 

przyniosłem dzisiaj materiały i chcę udowodnić, że był ruch okrężny. To jest książka Pana Macieja 

Urbana, Barokowe Rydzyny przypadki, strona 40. Jest znak C-12 informacyjny o ruchu okrężnym na 

rynku. 1963 rok, można sobie zobaczyć. Na pewno by to ułatwiło ruch. Przede wszystkim 

bezpieczeństwo, bo kierowcy nie stąd nie z naszej gminy, miasta nie wiedzą co robić, bo nawigacja 

pokazuje Trójce jako rondo. I naprawdę były sytuacje takie, że mogło dojść do wypadku. Widziałem, to 

już mówiłem, jeszcze raz powtórzę, nasza Policja jechała i jeszcze raz powtórzę, że nikomu się nie życzy 

wypadku, ale naprawdę wtedy chyba jakby uderzyli w radiowóz, to nasza Policja by do tego 

doprowadziła, żeby był ten ruch okrężny. Bo to nie chodzi, że Piotr Patek sobie coś tu wymyśla, ale proszę 

spojrzeć. Następna sprawa, tak muszę do ściągawki, kanalizacja Aleja Sułkowskiego, to wiadomo, 

odpowiedź, że nie. Też dwa słowa, jak długo jeszcze chcemy to odwlekać, jak długo chcemy przesuwać 

to w czasie. Tak będziemy musieli to zrobić i tak, jeszcze raz powtórzę, koszty cały czas rosną tego 

przedsięwzięcia, a my to przesuwamy w czasie. Zastanówmy się naprawdę, bo można by to zrobić 

szybko, sprawnie i byłby spokój jak to się mówi. Montażu sygnalizacji świetlnej na ulicy Wolności na 

przejściu do szkoły podstawowej. To znaczy chodzi mi o oświetlenie te automatyczne, które tak jest na 

Kłodzie, że pod wpływem szybkości się zmienia. Naprawdę by też to poprawiło bezpieczeństwo. Liczy 

się bezpieczeństwo, to jest najważniejsze. I teraz dwa takie komentarze. Chciałem się odnieść do tego 

projektu w sprawie ciepła, energetyki, gazu. To znaczy taki krótki komentarz. Doczytałem, proszę, jak 

ktoś się nie zapoznał z tym, warto się z tym zapoznać. Bardzo mnie ten temat interesuje. Przede 

wszystkim odnawialne źródła energii. I nie wiem co powiedzieć teraz. Z jednej strony się cieszę, że 

projekt przewiduje takie rzeczy, pompy ciepła, fotowoltaikę, inne rzeczy, o których mówiłem i były 

negowane. A teraz to w tym projekcie jest i powinienem się cieszyć, że te czasy, te lata, które tu mówiłem 

o tym, że to jest potrzebne naszej gminie, że będziemy mieli jakiekolwiek oszczędności, może będzie to 

zrealizowane, no bo jest projekt i strona, jeżeli się nie mylę, takie podsumowanie 81. Proszę sobie 

przeczytać, ale to są najważniejsze słowa, że jak dojdzie do modernizacji kotłowni w budynkach szkoły, 

przedszkola, to będziemy montować pompy ciepła, fotowoltaikę. Proszę sobie, naprawdę, jak ktoś nie 

czytał, warto się zapoznać, bo nasz teren jest bardzo dobrze nasłoneczniony, wietrzny i te dwie sprawy 

fotowoltaika, siłownie wiatrowe. Naprawdę tu mamy idealny teren do tych rzeczy i korzystajmy z tego. 

I ostatnia sprawa, bo Radny Pan Tomek Szulc mi przypomniał o tych nadwyżkach, rozdziale pieniędzy. 

Ja tylko chcę przypomnieć, że Panie Skarbniku też ja składałem interpelację w sprawie oświetlenia ulica 
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Chełmońskiego, GroGgera, Kossaka, w sprawie oświetlenia i Pan powiedział, że w tych wolnych 

środkach znajdzie się pieniądze na dokumentację. No nie ma, ale myślę, że się znajdą. Dziękuję bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dobrze, dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, jeszcze mam też jedną prośbę. Wczoraj na dyżurze już 

rozmawiałem z Panem Burmistrzem, ale też bardzo bym prosił jakby tutaj pomóc. Wiem, że mieszkaniec 

rozmawiał z kilkoma radnymi, na pewno z dwoma. Chodzi o, trzeba by było sprawdzić na Alejach 

Sułkowskiego, tam jest gruz jakiś wysypany, proszę sprawdzić czy to jest na terenie gminnym. Jakiś głaz, 

jakiś, czy można to wywieźć. Wiem, że tutaj jeden z radnych deklarował kruszenie tego więc jeżeli 

można, bo o to bardzo bym prosił. Dziękuję bardzo. I widzę zgłoszenie do dyskusji. Jeszcze Pan Radny 

Tomasz Szulc, proszę bardzo. 

RADNY TOMASZ SZULC: 

Dziękuję. Przysłuchując wypowiedzi Radnego Piotra Patka, Panie Burmistrzu, my jako gmina ile mamy 

mocy w panelach fotowoltaicznych na obiektach naszych gminnych. Jaką moc mamy w tej chwili 

zainstalowaną? 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dobra, to ja bardzo proszę, bo nie widzę już zgłoszeń do dyskusji, więc oddaję głos Panu Burmistrzowi. 

BURMISTRZ KORNEL MALCHEREK: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. Od początku jeżeli chodzi o Pana Radnego 

Piotra Burdę, interpelację, zatrudnienie szkoła podstawowa w Dąbczu, stanowisko. Odpowiedź została 

udzielona na piśmie i nic tutaj więcej nie dodam w tym temacie. Jeżeli chodzi o rady budowy, to poproszę 

Pana Mecenasa w tym temacie. Odnośnie drzew. Jutro pracownik Pan Klefas podejdzie zobaczy, ale jak 

będzie taka potrzeba jak najbardziej nie widzę przeszkód, żeby podciąć te gałęzie no bo to jak wiemy 

bezpieczeństwo najważniejsze. Jeżeli chodzi o interpelację Pana Radnego Piotra Patka również zostało 

udzielone na piśmie więc tutaj więcej również nie dodam. A odnośnie tego gruzu sprawdzimy, czy to 

jest na terenie gminy, czy to jest na terenie prywatnym. Dziękuję bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Bardzo proszę Pan Radny Piotr Patek, proszę bardzo, udzielam głosu. Proszę. 

RADNY PIOTR PATEK: 

Ja dwie minutki. Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu na temat tego gruzu. Panie Burmistrzu to jest 

przy drodze Aleje Sułkowskiego w kierunku Dąbcza. Panie Skarbniku tam jak Pan idzie z psem leżą 

kamień polny i taki duży głaz na tym i to jest przy drodze tak. To nie jest nigdzie na polu tylko przy 

drodze. Pan wie, Panie Burmistrzu nie. To ale chyba to jest nasze. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

I jeszcze Pan radny Piotr Burda, bardzo proszę udzielam głosu. 

RADNY PIOTR BURDA: 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, czy ja dobrze zrozumiałem, że Pan uważa, że na interpelację 

moje Pan odpowiedział w pełni wyczerpująco i Pan już do tego tematu mojej interpelacji nie ma nic do 

dodania? Dobrze zrozumiałem to tak Pan powiedział? Ale właśnie Pan tłumaczy, że powiedzmy tu nie 

zostało nic odpowiedziane, a co zostało odpowiedziane to zostało powiedzmy albo półprawda albo 

nieprawda. Tak, że jeśli Pan uważa, że tak jest sprawa załatwiona to ja Panu powiem, że to się wszystko 

wpisuje albo w Pańskie niekompetencje, albo ignorancje, czyli traktowanie powiedzmy radnych, a tym 

samym mieszkańców, bo radnych wybierają mieszkańców. Taka ignorancja jest również ze strony 

Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej. Tak samo traktuję, że Komisja Rewizyjna nie jest od sprawdzania 
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od kontroli. Tylko ja nie wiem czy Pan Przewodniczący też tłumaczył, że on już 3 lata jest na tym 

stanowisku. To ja panom przewodniczącym, a może tutaj Panu Burmistrzowi też przeczytam, że Komisja 

Rewizyjna kontroluje działalność Burmistrza gminy, jednostki organizacyjnych, jednostek pomocniczej 

gminy pod względem legalności, gospodarności, rzetelności i celowości. W związku z tym to już od 

dawna powiedzmy tak jest traktowani i sołtysi, to już powtórzę po raz kolejny, że pracownik gminy 

uważa, że sołtysi to, nie będę tego powtarzał, żeby nie obrażać. I to wynika z tego, że takie samo 

podejście Pan ma Burmistrz, czyli bardzo jestem zdziwiony, a mieszkańcy to widzą i ocenią. Dziękuję 

bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, tak Pan Radca, bardzo proszę udzielam głosu. 

RADCA PRAWNY KRZYSZTOF PIETRZAK: 

Tutaj w nawiązaniu do tego o czym mówił Pan Burmistrz, w kwesAi tego zapytania, które było złożone 

przez Pana Radnego Tomasza Szulca. Oddał głos, jak dobrze zrozumiałem tutaj, żebym ja się w tym 

temacie wypowiedział. Jedyne co mogę powiedzieć, jeżeli chodzi o uczestnictwo w Radach Budowy, bo 

to ten temat, to mogę powiedzieć tylko tyle, że nie doprowadzajmy znowu do mieszania kompetencji  

i to takich zasadniczych. Rada jest ciałem uchwałodawczym, to jest organ uchwałodawczy. Natomiast 

burmistrz i jego służby są organem wykonawczym. Państwo głosując nad budżetem w ostatnim 

paragrafie postanawiacie, że wykonanie tej uchwały należy do Burmistrza, do Burmistrza i jego służb. 

W związku z tym czynne uczestnictwo w takich radach przeczułoby tak absolutnie tutaj tym zasadom. 

To jest tak, że radni nie są osobami, które mieszają się w wykonaniu budżetu. Państwo macie prawo 

uchwalać budżet, zmieniać budżet, dokonywać jakiś korekt, dostawać pełną informację na ten temat, 

żądać sprawozdania, oceniać burmistrza, dawać absolutorium, ale to są kompetencje rady. Natomiast 

uczestnictwo w takich organach, ja nie mówię, że ono jest niemożliwe, ale to tylko na zasadzie chyba 

gościa, osoby, która tak naprawdę może się przysłuchiwać, przecież to są posiedzenia, które są jawne, 

tam nikt nie ustala jakiejś taktyki tajnej w stosunku do rady. Przecież burmistrz wykonuje budżet  

w sposób transparentny, tak. Przede wszystkim przed mieszkańcami i radnymi. Tak, że, a trudno mi 

powiedzieć dlaczego Panie Radny, tak naprawdę uczestnicy tych rad budowy nie chcą przychodzić. Może 

to są kwesAe personalne, tak. Może ktoś kogoś nie lubi, nie wiem, nie mam zielonego pojęcia, nie 

chciałbym dywagować, tak. Natomiast do tej pory te rady się odbywały przez wszystkie lata i aż trudno 

mi sobie wyobrazić, żeby tak naprawdę nagle tutaj osoby kompetentne, które biorą udział w tych 

gremiach, nie chciały uczestniczyć w nich, tak. I przypomnę tylko, że burmistrz nie wykonuje tego 

budżetu samodzielnie. Mówimy o inwestycjach milionowych. Tam są tak naprawdę przygotowane 

dokumentacje projektowe, tam są wydane pozwolenia na budowę, tam są zatrudnieni profesjonalni 

inspektorzy nadzoru, a sam wykonawca zawsze ma swojego kierownika budowy. Tam jest cały ciąg 

osób, które tak naprawdę w tym procesie inwestycyjnym uczestniczą i ten proces znają od podszewki.  

I każde jakieś tam mieszanie się w te rzeczy jest jakimś tam ingerowaniem w sprawy, którymi zajmują 

się specjaliści. Przecież Burmistrz też tak naprawdę nie zna w szczegółach, czy w sposób techniczny tych 

projektów, bo to jest niemożliwe. I teraz jakby wracając do tego co było początkiem mojej wypowiedzi. 

Trzymajmy się po prostu zasad. Jeżeli Państwo macie kompetencje uchwałodawcze to się ich trzymacie 

i tak samo Burmistrz nie wchodzi w kwesAe uchwałodawcze i Państwo nie mieszacie się w kwesAe 

wykonawcze. I to dotyczy tak naprawdę nie tylko naszej gminy, tylko wszystkich gmin, powiatów, 

województw. Taki mamy podział władz, tak samo jak nie mieszamy się do władzy sądowniczej. I ten 

trójpodział władz ratuje nas i całą demokrację. I tyle w temacie. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Jeszcze Pan Radny Tomasz Szulc, proszę. 

RADNY TOMASZ SZULC: 
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Ja tak podsumowując, ma Pan stuprocentową rację. I w życiu bym tam się nawet nie wtrącał. Ale tak, 

kierownika budowy nie znamy, na budowie go ani razu nikt nie widział, widmo. Płacimy za to. Inspektor 

nadzoru przyjeżdża, jak przyjeżdża, jak mu pasuje. Z reguły to jest rada budowy. Ja to obserwuję, to 

widzę na co dzień i naprawdę zgłaszałem problemy, zgłaszałem jakieś niedociągnięcia, czy to 

projektowe, czy to wykonawcze, słuszne i ja myślę, że dobra w Radach Budowy okej, ale jako radny 

zgłaszać problem wręcz musimy, jeżeli to widzimy, że coś jest nierobione zgodnie ze sztuką, aczkolwiek 

może i ze sztuką, ale nie z miejscowym wykonaniem, bo nie wiem, nie wpisuje to się w architekturę, nie 

wpisuje się to w organizację jakąś, bo zawsze każdy teren jest inny. Nie ma problemu, ale jeżeli 

zatrudniamy te osoby, tego kierownika budowy, to niech tam będzie codziennie, niech pilnuje tej 

inwestycji, niech pilnuje rzetelnego wykonania tej inwestycji, żeby te nasze pieniądze nie były wydane 

na marne. Bo ja wiem, że wykonawca robi jak najlepiej, ale my zatrudniamy te osoby, to niech te osoby 

będą. I to jest mój największy, tutaj bolączka, największa bolączka, że na tych, przy takich inwestycjach, 

czy to inspektor, inspektor jest raz w tygodniu, a kierownika budowy w naszym przypadku przy tej 

inwestycji, nie wiem jak jest przy innych, bo nie brałem udziału, ale będę się przyglądał na każdej 

inwestycji w takim układzie z boku, nie będę czynnego udziału brał, ale żeby się dowiedzieć, kto jest 

kierownikiem i jak często jest na inwestycjach. Tak, że ja nie chcę tutaj w kompetencje kogoś wchodzić, 

tylko, że do tej pory też nie dostałem odpowiedzi od Pana Burmistrza, czy my w urzędzie mamy osoby  

z uprawnieniami, które też z ramienia urzędu nadzorują to, mają nad tym, czuwają nad tym i mają 

pieczę jakby tu urzędowo. Dziękuję za uzasadnienie, ja to rozumiem, że każdy ma swoje stanowisko, 

tylko że ja też jako radny zgłaszam projekty uchwały, ale moje projekty uchwały wszystkie idą do kosza. 

Mimo że zgodnie z wytycznymi wszystkie aspekty spełniam i tak Pan Przewodniczący, no to to jest ta 

sama sytuacja. Z jednej strony mamy mieć uchwałodawczą, no to robię uchwałę, piszę, składam, no to 

ta uchwała nawet nie widzi światła dziennego, nawet na komisji nie jest. No to jak? Do czego my 

zmierzamy? 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Tak, tak, bardzo proszę Pan Radca, bardzo bym prosił. Oczywiście też konsultowałem, mam nadzieję, że 

Pan Raca też to wyjaśni, bardzo proszę. 

RADCA PRAWNY KRZYSZTOF PIETRZAK: 

To jeszcze w nawiązaniu do tej kwesAi z radami budowy, to tylko chciałem powiedzieć, że kierownika 

budowy nie zatrudnia burmistrz, tak naprawdę kierownika budowy zawsze zatrudnia wykonawca i to 

wskazuje kierownika budowy. To jest funkcja, która przynależy do wykonawcy, natomiast my 

zatrudniamy inspektora nadzoru, który w naszym imieniu, na nasze zlecenie i na naszą rzecz pilnuje tej 

inwestycje i zgodnie z dokumentacją projektową, za to ponosi pełną odpowiedzialność. I przez wszystkie 

lata, przez które tutaj poważne inwestycje były realizowane w tej gminie, myślę, że Państwo wszyscy 

wiecie ile inwestycji, na jakie kwoty to było realizowane, jeszcze się nie zdarzyło, żebyśmy tak naprawdę 

jakieś tutaj katastrofy budowlane albo jakieś problemy wykonawcze mieli. Tak naprawdę zdarzały się 

spory o jakieś dodatkowe prace o jakieś spory o roboty zamienne tak naprawdę, ale to wszystko tak 

naprawdę też było załatwiane tak naprawdę w taki sposób, że żeśmy tak naprawdę tutaj się właściwie 

nie procesowali tak jak to bywa w innych gminach. Tak, że można powiedzieć, że ten proces 

inwestycyjny jest bardzo dobrze prowadzony. Ja osobiście mogę powiedzieć tylko tyle, że chylę czoła 

przed Panem Burmistrzem Bartkowiakiem, który tak naprawdę jest bardzo dobrym specjalistą w tej 

materii i nadzoruje te inwestycje w sposób wzorowy. Tak, że, myślę, że wszyscy radni potrafią to ocenić 

sami na podstawie historii ostatnich lat i tej ilości inwestycji, które tutaj były zrealizowane.  

A przechodząc do kwesAi uchwał. Bo skoro ten temat został wywołany, ja przypominam sobie dwie, 

dwa takie projekty. Pan nie wie. I mogę powiedzieć tylko tyle, że oba nie spełniały nawet minimalnych 

standardów tak naprawdę prawnych. Ja znam te projekty i zaczynając jakby od tego nowszego mogę 

powiedzieć, bo ten dotyczył bodajże inicjatywy, którą chciał Pan wprowadzić tak naprawdę, to mogę 

tylko powiedzieć tyle, że ta inicjatywa jest uregulowana już w przepisach ustawy. Nie ma nawet takiej 

technicznej i prawnej możliwości, żeby gmina tak naprawdę uchwalała coś, co jest przyjęte w formie 
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ustawy. Zachęcam do przestudiowania odpowiedzi, która została do Pana wystosowana, tam wszystko 

zostało wytłumaczone, więc jakby był problem z rozumieniem tych argumentów, to zapraszam w każdą 

środę, chętnie powiem w szczegółach jak to wygląda. Natomiast ta wcześniejsza uchwała, która 

dotyczyła rozróżnienia, jak dobrze pamiętam, miasta od wsi, no to już w ogóle było pomieszanie  

z poplątaniem tak naprawdę, bo tam już wchodziliśmy w kompetencje kilku, co najmniej różnych ustaw 

i próba jakby mieszania prawa budowlanego, ustawy prawo ochrony środowiska, ustawy o drogach 

publicznych. No nie możemy sobie tak naprawdę tutaj kreować rzeczywistości w taki sposób 

intencjonalny, jak byśmy chcieli i opisywać jej w taki sposób, jak byśmy chcieli. Wiążą nas przepisy rangi 

ustawowej, które pewne kwesAe regulują w sposób bezwzględny. I to, czy ktoś by chciał, żeby tak 

naprawdę na przykład na pewnych drogach nie robić progów, albo żeby tak naprawdę ułatwić życie 

rolnikom w taki czy w inny sposób, to to są czyjeś poglądy, opinie tak naprawdę, natomiast one nie 

mogą przybierać charakteru wiążących przepisów normatywnych a do tego ten projekt się sprowadzał. 

Więc myślę, że gdyby został poddany tutaj pod pracę rady tak naprawdę i nie daj Boże zostałby 

uchwalony, to wojewoda nie zostawiłby na tym suchej nitki. Tak, że i z całą odpowiedzialnością o tym 

mówię. Tak, że zachęcam ewentualnie, myślę, że może Pan ten projekt przesłać do Wojewody, jeżeli Pan 

chce weryfikować stanowisko moje. Myślę, że prawnicy Wojewody wypowiedzą się tak naprawdę  

w sposób bardzo podobny, wręcz tożsamy z moim. Tak, że moje zadanie polega na tym, żeby Państwa 

ustrzec od tego typu kompromitacji i takich projektów, które nie spełniają elementarnych zasad 

prawnych, nie dopuszczać w ogóle do głosowania. Oczywiście to jest moja opinia, a Pan Przewodniczący 

tak naprawdę albo z niej skorzysta, albo nie. To jest tak, że ja oczywiście mogę swoje formułować uwagi, 

ale nie jestem tutaj osobą decyzyjną. Tak, że te projekty zostały zatrzymane na etapie mojej opinii  

i decyzji Pana Przewodniczącego, jako swego rodzaju sito, mówiąc w sposób kolokwialny. Tak, że jeżeli 

będą trafiały jakieś inicjatywy, które będą możliwe do przeprowadzenia, to będziemy to umożliwiali. 

Nie jest naszym zadaniem blokowanie Państwu tak naprawdę tutaj tej inicjatywy uchwałodawczej. 

Państwa rola, Państwa kompetencja. Ja jestem od tego, żeby pomóc. Tak, że nie widzę tu żadnego 

problemu, natomiast nie będę jakby też firmował rzeczy, które mogą narażać radę na jakieś blamarze. 

Tyle z mojej strony. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo, ja tylko się odniosę, powiem. Panie Radny, ja nie wyrzucam do kosza takich rzeczy. 

Właśnie bardzo dziękuję Panu Radcy Prawnemu, żeby ustrzec Radę Miejską od procedowania takich 

ustaw. Dlatego ja jako osoba, która nie ma takich prawnych jakby wiedzy, ja polegam na radcy 

prawnemu i tylko tyle i proszę naprawdę skrótów myślowych nie dywagować. Mieszkańcy, Szanowni 

Państwo, jako Przewodniczący Rady nie wyrzucam inicjatyw uchwałodawczych radnych Rady Miejskiej 

Rydzyny. Dziękuję bardzo. Bardzo proszę udzielam głosu Panu Piotrowi Burdzie. Pan Radny, bardzo 

proszę. 

RADNY PIOTR BURDA: 

Panie Przewodniczący, przysłuchuję się do tej dyskusji i tutaj nawet Pan Prawnik bardzo się dobrze 

przygotował. I tak tutaj strofuję Pana Radnego, że się interesuje budową drogi, interesuje się, że tak 

powiem swoim terenem, do którego został wybrany i powołany. I bardzo cieszy się Pan tu Prawnik, 

mówi że żadnych problemów nie ma, nikt nam nie zgłasza. Panu powiem, że zgłasza i ja zgłaszam. Tylko 

jest jeden problem, to jest wszystko zamiatane pod dywan, wszystko i dlatego to po prostu nie pozwoli 

Panu ani Burmistrz, ani Wiceburmistrz tego, co wypłynęło. Jeśli nie mają mieć radni, sołtysi, mieszkańcy 

kontroli nad tym inwestycjami, mówicie, że są od tego powołane tam inspektorzy, kierownicy budowy, 

to skąd mamy taki absurd, skąd takie mamy absurd. Proszę bardzo w Maruszewie na środku chodnika 

postawili lampę i dopiero po interwencji od mieszkańców do radnego, do radnego powiatowego 

przenoszą po trzech dniach słup w inne miejsce. Ale kto ponosi koszty? Państwo, czyli mieszkańcy, czyli 

powiedzmy my. Następne. Jako sołtys zgłaszałem jeszcze na wymiarach, w terminie gwarancji drogę 

zapłociową w Nowej Wsi zapadniętą. Firma robiła lobbowana, wiadomo jaka, nie mówię żeby nie było, 

bo znowu coś tam Burda wymyśla. Dostaję pismo od Pana Wiceburmistrza, droga będzie w ramach 
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gwarancji naprawiona. Bardzo ładnie, wszystko do dzisiaj nie zostało naprawione. Zamiecione pod 

dywan, przecież nie można powiedzmy swoją firmę, żeby to zrobiła, bo kto za to zapłaci. Następna jest 

inwestycja. Jako jeszcze sołtysem nie byłem, walczyłem o wyczyszczenie stawu, walczyłem o założenie 

oświetlenia w Nowej Wsi, w Nowej Wsi w kierunku od Pawłowic, najciemniejsze miejsce od 15 lat, nie 

ma lamp. Wszędzie zakładają na nowych osiedlach. Nie ma. Byłem sołtysem. Przestałem pisać wnioski 

żeby nie mówili, że sobie sołtys załatwił. Jestem radny. Nie piszę, żeby nie mówić, że sobie radny załatwił. 

Nie ma lamp. Nie będzie. Ale co było? Był Pan Radny bezradny z Nowej Wsi i zaraz na jego wniosek 

zrobili lampy w kierunku na Kąkolewo cztery sztuki. Co się okazało? Za pół roku budują ścieżkę, musieli 

lampy odkopać przesunąć je znowu o pół metra bliżej rowu, bo byłyby w chodniku. Następna inwestycja. 

Kto za to zapłacił. I Pańskie to suma i tutaj Pana Burmistrza i radość, że wszystko jest okej. To jest 

hipokryzja i arogancja w stosunku do radnych i do mieszkańców, do sołtysów. I tak to wygląda. Tylko że 

nie pozwolicie Państwo tego, żeby to już ujrzało światło dziennego, bo wszystko zamiatacie pod dywan, 

łącznie z Komisją Rewizyjną. Dziękuję bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dobrze Szanowni Państwo, ja bardzo dziękuję za każdy głos w dyskusji. Tak bardzo proszę. Później 

jeszcze mieszkaniec chciałbym zabrać głos.  

RADNY PIOTR BURDA: 

Panie Przewodniczący przepraszam, ja chciałem, zgłaszam wniosek formalny o zakończenie dyskusji. 

Proszę o przegłosowanie. 

RADNY JAN NAWROTKIEWICZ: 

To nie w kwesAi dyskusji, ja tylko chciałem powiedzieć, że ja nie słyszałem żeby jakiekolwiek wnioski te, 

które dzisiaj tutaj są podnoszone były zgłaszane do Komisji Rewizyjnej. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dobrze, ale padł wniosek formalny, Szanowni Państwo, o zakończenie dyskusji. Pani Patrycjo, bardzo 

proszę o przygotowanie pod głosowanie. Jeszcze chwileczkę. Proszę bardzo. 

RADNY JAN NAWROTKIEWICZ: 

Panie Przewodniczący, a ja ad vocem mogę do. Przepraszam bardzo, ad vocem do wypowiedzi Pana 

Piotra. 

RADNY PIOTR BURDA: 

Panie Przewodniczący ja ostatnio na tej sesji było najpierw wniosek formalnym i najpierw trzeba 

przegłosować wniosek formalny. Tak to było też zrobione w tej sesji. Proszę traktować wszystkich równo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dobrze, jest tylko ad vocem. Dobrze, ad vocem mogę udzielić głosu. 

RADNY JAN NAWROTKIEWICZ: 

Panie Piotrze, Pan cały czas pluje do Komisji Rewizyjnej i do mnie o to, że Pana wniosek  

o przeprowadzenie kontroli został przełożony na sesję, na posiedzenie listopadowe Komisji Rewizyjnej. 

Chciałbym Panu dodać, że nie była to tylko wola moja, ale również wola czterech członków Komisji 

Rewizyjnej, żeby tą komisję przeprowadzić w listopadzie. Dwa razy Panu na ten temat odpowiadałem, 

teraz odpowiadam już trzeci raz, ale dodam jeszcze, że jako przewodniczący Komisji Rewizyjnej, której 

jestem przewodniczącym już trzecią kadencję, a nie trzy lata, tak jak Pan powiedział, nie pozwolę, żeby 

Komisja Rewizyjna zajmowała się tematami, które są Pana prywatnymi animozjami i insynuacjami. 

Dlatego zgłaszam wniosek formalny do Biura Rady o wycofanie tej kontroli z planu pracy Komisji 

Rewizyjnej na rok 2025. Dziękuję. 
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PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Szanowni Państwo, ja mam gorącą prośbę. Nie udzielam głosu. Panie Piotrze, Panie Radny, bardzo 

proszę, żeby Pan, dobrze, sekundka. Najpierw był wniosek o zamknięcie dyskusji, tak? I głosujemy nad 

zamknięciem dyskusji. Chodzi o to, że Pani Patrycja musiała ten wniosek wprowadzić do systemu. To nie 

jest tak, że od razu pyk i już będzie. Dobrze?  

RADNY JAN NAWROTKIEWICZ: 

Panie Przewodniczący, ja dodam, że ja nie chcę, żeby ten wniosek był procedowany teraz. To jest 

wniosek formalny do Komisji Rewizyjnej. On będzie procedowany na najbliższym posiedzeniu Komisji 

Rewizyjnej. Najpierw będzie procedowała go Komisja Rewizyjna, a dopiero później zostanie przedłożone 

Radzie. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Panie Przewodniczący, ma pan do tego prawo. Będzie Komisja Rewizyjna, może pan złożyć taki wniosek. 

Szanowni Państwo, przechodzimy za chwileczkę do głosowania nad wnioskiem Pana Radnego Piotra 

Burdy o zakończenie dyskusji. Już chwileczkę. Dobrze, bardzo proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie 

przycisku. Szanowni Państwo informuję, że wniosek Pana Radnego Piotra Burdy przeszedł 12 głosami 

za, przy 2 wstrzymujących się. Szanowni Państwo, przepraszam przeciwnych. 

Głosowano wniosek w sprawie: 
zamknięcia dyskusji (radnego Piotra Burdy). 
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Piotr Patek, Marek 
Pietrzak, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIE (2) 
Karol Dembicki, Jan Nawrotkiewicz 
NIEOBECNI (1) 
Dawid Różyński 

12. Zakończenie obrad Sesji. 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba zamknął IX Sesję 
Rady Miejskiej Rydzyny. 

 

Protokołowała: Patrycja Wdowiak 
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